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Vláda, zdá se, prosazuje rychlé zavedení školného na veřejných vysokých školách. S érou bezplatného školství je tak
zřejmě nadobro amen.
Jste-li rodiče středoškoláka, jenž nastoupí v říjnu 2010 na státní univerzitu, počítejte s tím, že vaši ratolest může jeden
akademický rok vyjít na školném i kolem 20 tisíc korun. To je představa poslance ODS Waltera Bartoše, jenž Právu
řekl, že zavedení školného podporuje.
„Mohlo by se pohybovat v rozpětí od 5 do 20 tisíc korun ročně,“ potvrzuje Bartoš. „Ale jsem i pro to, aby bylo sociálně
únosné. To znamená, že by ho studenti spláceli, až dostudují a dosáhnou průměrného příjmu. Šlo by tedy o školné
takzvaně odložené,“ uvádí dále.
Podle Bartoše se studenti díky školnému stanou klienty a školy firmami, které poskytují placené služby. „Posluchači si
proto budou zároveň hlídat kvalitu instituce. Třeba větší účastí v akademickém senátu,“ dodal.
Pokud se jeho představy naplní, pětileté magisterské studium tak vyjde i na 100 tisíc. K tomu je ale třeba ještě připočítat
další náklady. Za koleje, stravu a učebnice totiž studenti utratí kolem 9 tisíc měsíčně už dnes.
Topolánek: Školné nutně potřebujeme
Školné podporuje i předseda vlády Mirek Topolánek. „Je nutné, aby se za vysokoškolské vzdělání platilo,“ řekl
u příležitosti zahájení akademického roku v pražské Betlémské kapli. „Možnosti státního rozpočtu budou vždy
nedostatečné. Potřebujeme proto daleko více soukromých zdrojů. Za prvé potřebujeme školné. Součástí programového
prohlášení vlády je teze, která nám ukládá širokou diskusi o platbách,“ uvedl premiér.
Předseda zelených Martin Bursík se nechal slyšet, že jeho strana školné v programu nemá. „Ale zahájíme diskusi,“
poznamenal. Školné prosazuje i rektor ČVUT Václav Havlíček či bývalý vicepremiér Martin Jahn. Jahn tvrdí, že zvýší
motivaci studentů a kvalitu vzdělávání.
Poplatky za studium na vysoké škole formou odloženého školného mohou být podle něho jednou z cest, jak zvýšit zájem
studentů o technické obory. Studentům vybraných oborů by firmy poskytly stipendia, díky nimž by získaly absolventy,
které potřebují.
„Ano, zájem firem o tuto formu financování budoucích absolventů určitě existuje,“ řekl dále nynější člen představenstva
Škody Auto Martin Jahn. „Například Škoda Auto spustila v letošním roce svůj vlastní systém stipendií,“ dodal.
Úředníci už připravují půjčky
Návrh na zavedení školného obsahuje rovněž první verze Bílé knihy terciárního vzdělávání, kterou připravuje
ministerstvo školství. Ta se má stát výchozím bodem pro razantní reformu českého vysokého školství a pro nový
vysokoškolský zákon.
Nový zákon by se měl podle poslance Bartoše a Simony Weidnerové, poradkyně exministryně školství Dany Kuchtové
(SZ), objevit už v roce 2010. Weidnerová Právu nedávno řekla: „Školné bude zavedeno pro studenty, kteří v okamžiku,
kdy zákon vstoupí v účinnost, nastoupí do prvních ročníků. Ti, co začali studovat nyní, by se mu ještě měli vyhnout.“
Šéf lidovců Jiří Čunek prohlásil: „Chápu to tak, že školné jsme měli v programu a v programu koaliční vlády je. Že
zahájíme diskusi o této věci. Budeme postupovat v součinnosti s ostatními partnery. Ale pro studenty musí být nejprve
zabezpečeno čerpání z nízkoúrokových dlouhodobých půjček na vzdělání.“
Ale s tím Bílá kniha počítá. Takzvané Půjčky na životní náklady při studiu už totiž ministerstvo školství připravuje ve
spolupráci s resortem financí. „Půjčka je pro stát návratnou, a tudíž méně nákladnou finanční pomocí studentům než
stipendium,“ je uvedeno v materiálu ministerstva školství, který má Právo k dispozici.
Obě ministerstva připravují i takzvané Spoření na vzdělání. „Zavedení státem podporovaného spoření na studium
nebude legislativně obtížné. Půjde o obdobný režim, jakým se dnes řídí stavební spoření,“ uvádí materiál.


